
برن�ج كاران ش�مالي طي چن�د س�ال اخير با 
سياس�ت گذاري هاي غل�ط مس�ئولان درگير 
مش�كلات عديده اي ش�ده اند. در اين راس�تا 
مي توان به جولان دلالان، قيمت گذاري نامناسب 
از سوي دولت، فروش برنج نامرغوب خارجي به 
نام محصول ايراني، هزينه هاي توليد سرسام آور و 
غيره اشاره كرد كه توليد ملي و اشتغال شمالي  ها 
را با مشكل مواجه كرده است. حالا با اين شرايط 
كه ش�اليكاران براي توليد برنج دلسرد شده  و 
معضل تغيير كاربري زمين هاي كشاورزي نيز در 
شمال كشور به بحراني بزرگ تبديل شده است، 
مس�ئولان دولتي به جاي حمايت، به بهانه ماه 
مبارك رمضان دست به واردات بي رويه زده اند. 
لازم به ذكر اس�ت ك�ه طبق گفت�ه نمايندگان 
مجلس تا پنج سال آينده، ايران نيازي به واردات 
اين محصول ن�دارد، اما با اين ح�ال طبق آمار 
گمرك، برنج در مق�ام دوم محصولات وارداتي 
به لحاظ حجم از ابتداي سال قرار گرفته است. 

    
درحالي شاليكاران مازني و گيلاني با عديده اي از 
مش��كلات از جمله جولان دلالان، قيمت گذاري 
نامناس��ب از س��وي دولت، فروش برنج نامرغوب 
خارجي به نام محص��ول ايراني، هزينه هاي توليد 
سرس��ام آور و غيره دست و پنجه نرم  مي كنند كه 
مسئولان دولتي هم به جاي حمايت از آنها با واردات 
بي رويه عرصه را بر توليد اين محصول تنگ كرده اند. 
بنابراين با اين شرايط عجيب نيست كه زمين هاي 
كش��اورزي يكي پس از ديگري با تغيير كاربري 
تبديل به ويلا مي شوند. چراكه در نبود چتر حمايتي 
از سوي دولتمردان، شاليكاران دلسرد شده و دست 
از برنج كاري برمي دارند. اين درحاليست كه دولت 

مي تواند با اصلاح سياست گذاري ها و تكرار تجربه 
خريد تضميني و حمايت از توليدكنندگان گندم،  
در زمينه توليد برنج به خودكفايي برس��د كه اين 
كار علاوه بر اشتغالزايي، منجر به حفظ زمين هاي 

مرغوب شمال هم مي شود. 
  نيازي به واردات برنج نداريم

درحالي چندي پيش دولتمردان به بهانه تنظيم بازار 
ماه مبارك رمضان دست به واردات برنج زده اند كه 
نماينده مردم رش��ت در مجلس شوراي اسلامي در 
اين خصوص مي گويد: » تا  پنج سال آينده نيازي به 
واردات برنج به كشور نداريم و گواه اين ادعا نيز آمار 
وزارت كشاورزي و گمرك است. بنابراين با اين اوصاف 
نبايد ش��اهد ورود برنج خارجي به كشور باشيم اما 
متأسفانه به بهانه ماه مبارك رمضان، مسئولان دولتي 

دس��ت به واردات برنج زدند.« محمدصادق حسني 
جوريابي مي افزايد: متأسفانه شاهد اين هستيم كه 
در برخي ازمغازه ها برنج هايي با نام طارم ناب شمال 
كيلويي 11 الي 12 هزار تومان به فروش مي رود. اين 
درحاليست كه اين نوع از برنج از توليد كننده به همين 
ميزان خريداري مي شود. بنابراين واضح است كه با 
اين شرايط شائبه مخلوط ش��دن برنج هاي ايراني با 

خارجي به ذهن خطور مي كند.«
  تا خودكفايي راهي نيست

درحال حاضر حدود 200 هزار هكتار از شاليزارهاي 
مازندران نشاء كاري شده و اين روند نيز چه در اين 
استان و چه در مناطق ديگر شمال كشور كه مستعد 
برنج كاري هس��تند، ادامه دارد. علي اسماعيلي، 
نماينده مردم نور و محمودآباد در مجلس شوراي 

اسلامي با اشاره به اينكه اخيراً با آغاز كشت برنج در 
دو نوبت از سال شاهد افزايش توليد بوده ايم، بيان 
مي كند: » اين روش در50 درص��د از مزارع برنج 
شهرس��تان هاي محمود آباد و نور انجام مي شود 
كه اگر اين روند در استان مازندران استمرار داشته 
باشد، كش��ور به طور كامل از واردات برنج بي نياز 
مي ش��ود.« لازم به ذكر اس��ت كه نياز داخلي به 
محصول برنج طبق برآوردهاي مسئولان چيزي 
حدود 500 هزار تن در سال است كه با برنامه ريزي 
مناسب علاوه بر ايجاد زمينه اي براي اشتغالزايي، 
به خودكفايي و اقتصاد مقاومتي نيز دست خواهيم 
يافت. علي محمد شاعري نماينده مردم نكا، بهشر 
و گلوگاه در مجلس شوراي اسلامي با تأييد موارد 
فوق، با اشاره به اينكه 90 درصد برنج مورد نياز در 
داخل توليد مي ش��ود، مي گويد: » دولت نبايد بر 

اساس نوسانات مقطعي واردات را افزايش دهد.«
  حمايت دولتمردان، مسئله اصلي

حالا با اين شرايط كه تا خودكفايي در توليد محصول 
برنج راهي نيست، جاي سؤال دارد كه چرا باز هم 
مس��ئولان اصرار به واردات برنج دارند؟ آن هم در 
شرايطي كه اگر متوليان چتر حمايتي شان را باز 
كنند، معضل قيمت گذاري برنج هم حل مي شود 
و طعم برنج ايراني ه��م به كام مصرف كننده و هم 
توليدكننده خوش مي آيد. محمدحسين قرباني، 
نماينده مردم آستانه اشرفيه در مجلس، مي گويد: 
» تأمين نهاده هاي كشاورزي ارزان قيمت، مكانيزه 
شدن سيستم هاي آبياري، تسطيح اراضي، توسعه 
كشت هاي پرمحصول، آبياري نوين و ايجاد لايروبي 
در نهرها از جمله عواملي هس��تند كه مي توان به 
وس��يله آنها، علاوه بر توليد انبوه برن��ج، نرخ اين 

محصول استراتژيك را نيز به تعادل رساند.« 

   اردبيل: استاندار اردبيل از اختصاص 60 ميليارد تومان به پروژه هاي 
اقتصادي در اس��تان خبر داد. مجي��د خدابخش با بي��ان اينكه يكي از 
اولويت هاي اساسي مسئولان اردبيل رونق توليد و اشتغال منطقه است، 
گفت: در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتي 60 ميليارد تومان به پروژه هاي 
اقتصادي استان اردبيل اختصاص مي يابد. وي افزود: هم اكنون واحدهاي 
توليدي راكد و نيمه فعال مورد بررسي قرار گرفته تا بتوانيم با ارائه تسهيلات 
به اين واحدها گام بزرگي در رونق تولي��د برداريم. خدابخش اختصاص 
اعتبارات امسال به پروژه هاي اقتصادي در راستاي مصوبه جديد را يكي از 

بي نظيرترين اتفاقات عنوان كرد. 
  چهار محال و بختياري: مديرعامل ش��ركت گاز استان چهار محال و 
بختياري از بهره مندي صد درصدي جمعيت شهري و روستايي شهرستان 

فارسان اين استان با ضريب نفوذ 99/5 درصدي 
از نعمت گاز طبيعي خبر داد. سيامك حيدري 
گفت: با تمهي��دات در نظر گرفته ش��ده كار 
گازرساني به اين شهرستان در وضعيت بسيار 
مطلوبي قرار دارد و تمامي شهرها و روستاهاي 
شناس��نامه دار اين شهرس��تان از اين نعمت 
الهي برخوردار شده اند. وي تعداد مشتركين 

در اين حوزه را  29 هزار و 796 مشترك اعلام كرد و گفت: بزرگ ترين پروژه 
گازرساني استان در شهرستان كوهرنگ با اعتباري بالغ بر 32 ميليارد تومان 
در حال اجراست كه پيش بيني مي شود تا پايان سال 97 تعداد دو شهر و 24 

روستا به شهرها و روستاهاي گازدار استان نيز اضافه گردد. 
  خراسان رضوي: معاون املاك و اراضي آستان قدس رضوي از استفاده از 
تكنولوژي هاي روز براي ارائه خدمات به مراجعان آستان قدس رضوي خبر داد. 
غلامرضا رحمتي زاده گفت: استفاده از جديدترين ابزارآلات و تكنولوژي هاي 
روز را براي ارائه خدمات سريع و شفاف به مراجعان و مستأجران آستان قدس 
رضوي در دستور كار قرار داده ايم. وي با اشاره به اينكه توجه به رفاه زائران و 
تس��هيل امر زيارت يكي از مهم ترين مواردي است كه توليت آستان قدس 
رضوي بر آن تأكيد دارن��د، افزود: در اين زمينه اقدامات بس��ياري از جمله 
واگذاري زمين پروژه احداث زائرشهر رضوي در اراضي منطقه طرق مشهد، 
واگذاري زمين پروژه احداث آش��پزخانه مركزي، در اختيار گذاشتن زمين 
پروژه احداث زائرس��راي رضوي، همكاري درجهت واگ��ذاري زمين پروژه 

احداث مجتمع 530 واحدي مسكن زوج هاي جوان انجام شده است. 
  هرمزگان: مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي هرمزگان گفت: تلاش 
شبانه روزي فعالان حوزه حمل و نقل استان موجب شد تا هرمزگان از بين 
32 مرز فعال كشور در جايگاه نخست ترانزيت ورود كالا قرار گيرد. عليرضا 
مجرد افزود: در دو ماهه نخست سال 1396 بندرشهيد رجايي با كسب 35 
درصد از مجموع ترانزيت كالاهاي ورودي، مهم ترين و فعال ترين مرز ترانزيتي 
در كشور بود. وي اضافه كرد: در اين مدت 500 هزار و 979 تن كالا از طريق 
بندرعباس به ديگر مرزهاي كشور ترانزيت شده است. وي كريدور جنوب به 
شمال را يكي از مهم ترين كريدورهاي بين المللي برشمرد كه از مرز بندرعباس 
و استان هرمزگان گذر مي كند و قاره آسيا را به اروپا متصل و نيازهاي مواد اوليه 

كشورهاي آسياي شمالي و اروپا را فراهم مي كند. 
   آذربايجان شرقي: معاون گردشگري س��ازمان ميراث  فرهنگي از 
تسريع در روند اجرايي شدن پروژه هاي تبريز 2018، پايتخت كشورهاي 
اسلامي خبر داد. رحماني موحد بهره مندي از فرصت بين المللي انتخاب 
ش��هر تبريز به عنوان پايتخت كش��ورهاي اس��لامي و به تبع آن تحقق 
رويدادهاي مختلف در ب��ازه زماني يك س��اله 97- 96 را رويكردي ملي 
عنوان كرد و گفت: نياز اس��ت از همه ظرفيت هاي كشوري موجود براي 
اجراي هرچه باش��كوه تر اين رويداد به��ره برد. وي افزود: »به س��رانجام 
رساندن پروژه هاي نيمه تمام در سه بخش ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 

گردشگري بر مبناي اولويت هاي اجرايي تعيين مي شوند.« 

بررسي هاي سازمان هواشناس��ي مازندران نشان 
مي دهد با تغييرات پيش آم��ده در ميزان بارش ها 
اين استان در دو سال اخير به طور متوسط با افزايش 
60 درصدي مواجه بوده و اين موضوع مهم نشان 
مي دهد كه بايد براي جلوگيري از آلوده شدن آب به 
فكر چاره بود.  مديركل سازمان هواشناسي مازندران 
دراين خصوص مي گويد: »تغييرات جوي در چند 
سال اخير سبب شده تا با روند افزايش بارش ها در 
برخي از شهرهاي استان مواجه شويم.« نوربخش 
داداشي مي افزايد: »با توجه به اوضاع خوب جوي و 
روند بارندگي ها در حال حاضر با افزايش 60 درصدي 
بارش ها مواجه هستيم.« وي با اشاره به نوسان ميزان 
بارش ها در مناطق مختلف استان ادامه مي دهد: »به 
طور مثال در مناطقي همچون بابلسر و نوشهر حدود 
270 درصد، بندراميرآباد 240، دش��ت ناز 150، 
ساري 115، آمل و گلوگاه 45، پل  سفيد 30 و رامسر 
حدود 11 درصد افزايش بارندگي داشتيم.« اين در 
حالي اس��ت كه به گفته اين كارشناسان سازمان 
هواشناسي، در مناطقي همچون بلده حدود 70، 

سياه  بيشه 60، آلاشت 50، كياسر 45 و كجور 25 
درصد كاهش بارندگي وجود داشته است. 

  20 درصد آب ها مهار مي شود 
با وجود افزايش بارش ها در مازندران و لزوم حفظ 
و نگهداري اين منابع مهم آبي اما بررسي ها نشان 
مي دهد تنها 20 درص��د اين آب ها مهار ش��ده و 
مابقي به طرق مختلف از بين رفته يا آلوده مي شوند.  
مديرعامل آب منطقه اي مازندران در اين خصوص 
مي گويد: »با وجود افزايش نسبي بارش ها در مناطق 
مختلف استان، اما به خاطر نداشتن امكانات مناسب 
براي مهار آب هاي س��طحي تنه��ا مي توانيم 20 
درصد آن را مهار كنيم.« محمد ابراهيمي يخكشي 
مي افزايد: »اين درحالي اس��ت كه بايد حداقل 40 
درصد اين آب ها مهار شود تا بتوانيم نياز به منابع 
آبي استان را تأمين كنيم.« وي ادامه مي دهد: »با 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته با احداث س��ه سد 
در دس��ت اجراي گلورد، هراز و چالوس اين رقم به 
30 درصد و با احداث س��دهايي همچون زارم رود 
ساري، كسيليان قائمشهر، سجاد رود بابل و آزا رود 

تنكابن كه جزو اولويت هاي استان در بخش مهار 
آب هستند اين رقم به 38 درصد خواهد رسيد.« در 
اين ميان نبود زيرساخت ها در زمينه استفاده بهينه 
آب در كشاورزي سبب شده تا اين بخش بالاترين 
هدر رفت آب را به خود اختص��اص دهد.  به گفته 
كارشناسان درحالي كه بايد به ازاي هر متر مكعب 
آب، ميزان توليد بيش از يك باش��د ولي در استان 
كمتر سه دهم است كه اين معضل برمي گردد به 
نبود زيرساخت هاي مناسب ش��بكه هاي آبياري 
و زهكش��ي و بحث مديريتي كه در شرايط فعلي 
مي طلبد اين موضوع مورد توجه ويژه قرار بگيرد.  
درحالي كه وجود رودخانه هاي متعدد در مازندران 
مي تواند نقش مهمي را در هدايت س��يلاب ها ايفا 
كند، اما استفاده نامناس��ب از حريم رودخانه ها و 
تصرف غير قانوني سبب ش��ده تا به هنگام شدت 
گرفتن بارندگي ها، جاري ش��دن س��يل موجب 

خسارت بسياري به زيرساخت هاي منطقه شود. 
  بي توجهي به تكميل پروژه هاي فاضلاب

در حالي كه بالا بودن سطح آب زيرزميني، مجاورت 

با دريا و ش��مار زياد جمعيت و گردشگران، اجراي 
طرح هاي شبكه فاضلاب شهري را الزامي مي سازد 
اما آمارها نش��ان مي دهد در حال حاض��ر تنها 10 
درصد جمعيت مازندران تحت پوش��ش اين طرح 
هستند.   مدير دفتر نظارت بر بهره برداري از فاضلاب 
شهري آبفاي مازندران در اين خصوص مي گويد: »از 
آنجا كه دفع بهداشتي فاضلاب مانع رشد جانوران 
موذي، مرگ آبزيان و آلوده شدن آب هاي سطحي 
و زيرزميني مي شود لذا اجراي طرح فاضلاب شهري 
مي تواند تأثير مثبتي در اين زمينه داش��ته باشد.« 
محمد وريجي مي افزايد: »يكي از اثرات مهم ايجاد 
اين سيستم اين است كه مي توان از پساب فاضلاب ها 
به عنوان آب غني شده و از لجن به دست آمده به عنوان 
كود طبيعي در مصارف كشاورزي و توسعه فضاي 
سبز استفاده كرد.« وي با اشاره به اينكه در حال حاضر 
تصفيه خانه فاضلاب شهرهاي بابل، بابلسر، جويبار، 
ساري و نوشهر و شهرك يثرب قائم شهر فعال است، 
ادامه مي دهد: »اين موضوع س��بب شده تا در حال 
حاضر 226 هزار و 568 نفر مردم اين مناطق تحت 
پوشش اين تصفيه خانه ها قرار بگيرند.«  به گفته اين 
كارشناس هم اكنون طرح هاي فاضلاب در شهرهاي 
قائم شهر، آمل، محمودآباد، تنكابن و رامسر در حال 
اجراست و در ساير ش��هرها از جمله فريدون كنار، 
كلاردشت، نور، رويان، بهشهر، س��رخ رود، زيرآب، 
پل سفيد، شيرگاه، بهنمير، نكا، گلوگاه، نشتارود و 
عباس آباد و سلمان شهر و كلارآباد طرح هاي فاضلاب 
در مرحله مطالعات قرار دارد.  اين در حالي است كه 
اين سابقه اجراي برخي از طرح ها به بيش از يك دهه 
بازمي گردد، كه به علت تأمين نشدن بودجه مورد 

نياز، اجراي آنها در هاله اي از ابهام قرار دارد. 
  تأكيد براجراي طرح فاضلاب 

تأخي��ر در روند اج��راي اين طرح مه��م و حياتي 
در مناطق مختلف اس��تان مازندران سبب شد تا 
نماينده مردم بابل به اين موضوع عكس العمل نشان 
داده و خواس��تار تصريح در روند اين موضوع شود.  
نماينده مردم بابل در مجلس شوراي اسلامي در اين 
خصوص به »جوان« مي گويد: »بالا بودن آب هاي 
سطحي در استان مازندران سبب شده تا به راحتي 
فاضلاب ها و پساب ها به درون اين آب هاي سطحي 
راه پيدا كرده و موجب آلودگي آن شود.« حسين 
نيازآذري با اشاره به تأخير يك دهه اي اجراي طرح 
فاضلاب در سطح شهرهاي اس��تان مي افزايد: »از 
آنجا كه منابع آبي براي مصارف مختلف ش��رب و 
كشاورزي از اهميت خاصي برخوردار است لذا بايد 
اجراي طرح فاضلاب در مناطقي كه هنوز اجرايي 
نش��ده اس��ت با جديت انجام بگي��رد.« وي ادامه 
مي دهد: »با توجه به اهميت حفظ محيط زيس��ت 
از س��وي دولت و باتوجه به توس��عه منابع آبي در 
چارچوپ برنامه ششم لازم است اين مهم در دستور 

كار دولت دوازدهم قرار بگيرد.«
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 درحالي نماينده مردم رشت در مجلس از خودکفايي در توليد برنج و عدم نياز به واردات اين محصول تا 5 سال آينده خبر مي دهد که طبق آمار گمرک 
برنج دومين محصول وارداتي به لحاظ حجم از ابتداي سال است

شاليکاران ايراني با برنج هاي وارداتي افطار مي کنند

فقط 10 درصد مازندران تحت پوشش سيستم فاضلاب است
با وجود افزايش بارش ها تنها 20درصد آب ها مهار مي شوند که به علت عدم وجود سيستم فاضلاب 80 درصد باقيمانده در معرض آلودگي قرار دارند

کاهش ش�ديد منابع آبي طي س�ال هاي اخي�ر موجب ش�ده تا حفظ 
و نگهداري اي�ن مواهب الهي از اهمي�ت ويژه اي برخوردار ش�ود، که 
يک�ي از راه ها ايجاد ش�بکه فاضلاب اس�ت.  از آنجا که هم�واره حفظ 
محيط زيست، يکي از مهم ترين شعارهاي دولت هاي يازدهم و دوازدهم 
بوده، لذا اين موضوع مي طلبد تا براي حفظ منابع آبي ايجاد سيس�تم 

تصفيه فاضلاب در شهرهاي کشور با جديت دنبال شود.  در اين ميان 
سطحي بودن آب هاي روان در اس�تان مازندران سبب شده به راحتي 
ش�يرابه و فاضلاب ها به اين منابع آبي راه پيدا کرده و س�بب آلودگي 
آنها ش�ود. لذا اين موضوع مهم مي طلبد تا بحث ايجاد سيس�تم هاي 
جمع آوري فاضلاب با جديت هرچه تمام تر در اين استان اجرايي شود. 

مريم احمديمحمدرضا هاديلو

محمدرضا سوري
   گزارش يك

بندر تركمن    تكميل پروژه بزرگراه كردكوي – 
در سال جاري   

مدير ساخت و توسعه راه هاي اداره كل     گلستان
راه و شهرسازي گلستان از شتاب بيشتر 
پروژه تعريض محور كردكوي - بندر تركمن در سال 96 با پيگيري هاي 

به عمل آمده در سطح استان و ملي اين اداره كل خبر داد. 
علي اكبر ش��اهيني گفت: اح��داث بزرگراه حدفاصل شهرس��تان هاي 
كردكوي– بندر تركمن از پروژه هاي مهم اقتصاد مقاومتي استان است كه 
درصدد هستيم در سال جاري آن را تكميل كنيم و به بهره برداري برسانيم 
كه آغاز تعريض پل قره سو با پنج دهنه پنج متري در دو باند رفت و برگشت 
در اين راستا مي باشد.  وي طول اين محور را 10كيلومتر عنوان كرد و افزود 
تاكنون اين پروژه به طور ميانگين60 درصدپيشرفت فيزيكي داشته است.  
مدير ساخت و توسعه راه هاي استان گلستان عمليات اجرايي اين پروژه 
را شامل تكميل بيس و ساب بيس، تعريض ابنيه فني )پل ها و آبروها( و 
آسفالت باند رفت و برگشت محورموجود ذكر كرد.  شاهيني افزود: با اتمام 
عمليات تعريض پل پنج دهنه پنج متري رودخانه قره سو، تعريض ابنيه و 
فني كل محور پايان مي پذيرد و مراحل بعدي پروژه ادامه خواهد داشت.  
مدير ساخت و توسعه راه هاي استان گلستان حجم ترافيك بالا، كاهش 
زمان س��فر و صرفه جويي در س��وخت و افزايش ضريب ايمني و كاهش 

تصادفات را از جمله دلايل اجراي اين پروژه بيان داشت. 

 نيم درصد درآمد شهرداري هاي سمنان 
به كتابخانه هاي عمومي پرداخت نمي شود  

مديركل كتابخانه هاي عمومي اس�تان    سمنان
سمنان با اش�اره به قانون تخصيص نيم 
درصد درآمد شهرداري ها به كتابخانه هاي عمومي گفت: سال گذشته 
كمتر از يك چهارم اين نيم درصد در استان سمنان محقق شده است. 
نورعلي غلامحسين نيا سماكوش با انتقاد از عدم توجه مديران شهري به 
قانون اظهار كرد: ما انتظاري از برخي ش��هرداري هاي كوچك كه خود با 
مشكلات عديده روبه رو هستند نداريم اما شهرداري هاي شهرهاي بزرگ تر 
كه وضعيت درآمدي مناسبي دارند نيز در اجراي اين قانون تعلل دارند.  وي 
با بيان اينكه در هر صورت برداشت اين نيم درصد از طريق خزانه كشوري 
امكان پذير است، افزود: در صورتي كه شهرداري هاي استان نيم درصد را 
پرداخت نكنند براساس قانون از اعتبارات شهرداري ها به طور مستقيم از 
خزانه برداشت و به حساب نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور واريز مي شود.  
سماكوش از وجود 72 كتابخانه  عمومي در اين اس��تان خبر داد و گفت: 
51 باب از اين كتابخانه ها نهادي، 19 باب مشاركتي و دو باب نيز كتابخانه 
عمومي مستقل هستند.  وي از وجود يك ميليون و 133 هزار نسخه كتاب 
در كتابخانه هاي اين استان خبر داد و افزود: كتابخانه هاي  عمومي در اين 
استان بيش از 57 هزار عضو فعال دارند.  مديركل كتابخانه هاي عمومي 
استان سمنان تصريح كرد: اعضاي كتابخانه هاي عمومي استان در يك سال 
گذشته بالغ بر 596 هزار نسخه كتاب از كتابخانه هاي استان امانت گرفتند.  

 احياي روستاهاي توليدگر
در حد وعده و شعار

روز گذش�ته خبري منتش�ر ش�د مبني ب�ر اينکه دول�ت احياي 
روستاهاي توليدگر را به جد در دس�تور کار خود قرار داده است. 
هر چند اصل خبر مي تواند مس�رت بخش باش�د اما تجربه نشان 
داده طرح ه�اي اينچنيني چون ب�دون مطالعه و ارزياب�ي بوده و 
توسط افرادي پش�ت ميز نش�ين در ش�هرهاي بزرگ و پايتخت 
براي روستاهاي کوچك تجويز مي شود، به ندرت به ثمر مي رسد. 

    
با گذري به روستاها به خوبي مي توان مشاهده كرد كه طي سال هاي اخير 
خدمات خوبي به اين مناطق ارائه نشده است و در اكثر موارد، روستاها تا 
رسيدن به نقطه مطلوب فاصله زيادي دارند.  به عقيده كارشناسان توسعه 
پايدار يك امر جمعي و همه جانبه است. در حركت جمعي نمي توان بدون 
تفاهم با ساير طرف هاي ديگر، راهي را تشخيص داد و انتظار داشت كه به 
نتيجه هم برسد. بلكه مي بايد ديدگاه ها را تعديل كرد و بر اساس منفعت 
عمومي عمل كرد تا موفقيت حاصل ش��ود.  در حال حاضر مهاجرت از 
روستاها به شهرها دليل محكمي بر بي توجهي دولت و فراموش كردن 
اولويت ها در برنامه هاست.  هرچند در حرف، مطالب خوبي عنوان مي شود 
اما تأمين نش��دن نيازها و خواسته هاي روس��تاييان باعث شده نه تنها 
جوانان بلكه خانواده هايي كه سال ها با كسب و كار مشخصي روزگارشان 
را در سرزمين آبا و اجدادي سپري كرده اند هم به فكر ترك خانه و كاشانه 
بيفتند و بار سفر به سمت شهرها ببندند.  البته معاون استاندار تهران با 
اشاره به اثرات مخرب مهاجرت از روستاها به شهرها گفته كه »در دولت 
تمام تلاش خويش را كرده ايم تا بتوانيم هويت پر افتخار و غرورآفرين 
روس��تاييان را به آنها برگردانيم و كاري كنيم كه روستاييان در پي آن 
نباشند كه روستاي محل س��كونت آنها براي پيشرفت تبديل به شهر 
شود. « هدايت الله جمالي پور روستاي مولد را موتور محرك توسعه كشور 
توصيف كرده و ادامه مي دهد: »بايد كاري كنيم كه به جاي آنكه روستاها 
به شهر ارتقا پيدا كنند، با اختصاص امكانات و فعال كردن پتانسيل هاي 
موجود در آنها، روستا و اهالي روستا توانمند، توليدگر و كارآفرين شوند. 
پول دادن و توزيع وجه نقد در بين مردم، آنها را نه تنها ثروتمند نمي كند 
بلكه باعث فقيرتر شدن آنها مي شود. به جاي اين كار بايد كمك كنيم تا 

افراد جامعه خلاق، توليد كننده و كارآفرين شوند.«
  طرح هاي كاغذي

شنيدن اين حرف هاي زيبا به نوبه خود جالب است، اما سؤال اينجاست 
كه تا امروز چه كاري براي روس��تاها صورت گرفته است و اگر طرح و 
پروژه اي اسم و رسم دار به ميان نيايد، دولت نمي خواهد در جهت تأمين 

خواسته ها و رفع مشكلات و معضلات روستاها كاري كند؟
حالا دولتمردان معتقدند ايجاد معاونت توسعه روستايي در دولت نشان از 
نگاه ويژه دولت به پيشرفت و آباداني روستاهاي كشور دارد و بر آن است 
تا بار ديگر روستاهاي توليدگر و كار آفرين را احيا كند. از سوي ديگر تمام 
تلاش دولت بر اين است كه منطبق بر نظر مقام معظم رهبري، به توليد 
داخلي اهميت دهد و شرايط را براي توليد داخلي تسهيل كند لذا توجه 
به احياي روستاهاي توليدگر بجد در دستور كار قرار گرفته است.  حتماً 
معاونت توسعه روستايي هم مثل تمام معاونت هاي ديگر هزينه هايي براي 
دولت مي تراشد تا گروهي به تحقيق و پژوهش و يافتن نيازها و پتانسيل هاي 
روستاها بپردازند و سپس با صرف وقت و بودجه، به برنامه ريزي و اجرايي 
كردن طرح هايش��ان اقدام نمايند؛ پروس��ه اي كه بارها و بارها با عناوين 
مختلف صورت گرفته و هنوز نه شهرنشينان شاهد نتايج آن بوده اند و نه 
خود روستاييان كه هدف برنامه ها هستند.  به هر حال يك بار ديگر طرح 
كلي و نامعلوم احياي روستاهاي توليدگر در دستور كار دولت قرار گرفته و 

بايد منتظر ماند و ديد به چه سرانجامي دچار مي شود.

از سنتي تا صنعتي، از آلودگي تا مرگ! 
كشتارگاه ها هنوز كانون انتقال بيماري هستند

اوايل سال 68 طرح ساماندهي کشتارگاه هاي دام و تبديل واحدهاي 
سنتي به صنعتي در دستور کار سازمان دامپزشکي کشور قرار گرفت. 
اگرچه اجراي اين طرح طي دو دهه توانست حدود نيمي از کشتارگاه هاي 
سنتي را به صنعتي تبديل کند اما معلق شدنش طي سال هاي بعد سبب 
شد امروز شيوه کشتار دام در بسياري از استان هاي کشور، خود به عاملي 
براي تهديد سلامت شهروندان تبديل شود. تا آنجا که حالا کارشناسان 
بي توجهي به مقوله بهداش�ت در ذبح دام و عدم ساماندهي وضعيت 
کشتارگاه هاي دام را از مهم ترين عوامل شيوع انواع بيماري هاي مشترک 
انسان و دام از جمله بيماري کشنده تب کريمه کنگو عنوان مي کنند!

    
طبق اعلام سازمان دامپزشكي كشور طي سال هاي اخير منشأ 60 درصد 
بيماري ه��اي انس��ان، دام و فرآورده هاي دامي ب��وده و در حال حاضر ذبح 
غيربهداشتي دام در مراكز كشتار سنتي به عنوان يكي از مهم ترين تهديدات 
صنعت مواد غذايي كش��ور محسوب مي شود؛ مس��ئله اي كه به رغم تمام 
اهميتش طي سال ها با بهانه هاي واهي از جمله نبود منابع مالي و سرمايه گذار 
به قوت خود باقي مانده است.  فعاليت 260 كشتارگاه سنتي در مقابل تنها 
76 كشتارگاه صنعتي كه بار ذبح بيش از 13ميليون دام سبك و يك ميليون 
و 400 هزار دام سنگين را به دوش مي كشند به روشني تعلل چندين ساله 
در تبديل كشتارگاه سنتي به صنعتي را نمايان مي كند.  آن هم در شرايطي 
كه به دليل نبود استانداردهاي بهداشتي و مشكلات فني در كشتارگاه هاي 
سنتي از جمله اتاق پيشسرد و يخچال، پوست كني لاشه ها روي زمين، نبود 
قرنطينه مناسب، نبود آزمايشگاه و حوضچه ضدعفوني استاندارد، فقدان چاه 
معدوم سازي دام هاي آلوده، مجزا نبودن اتاق كار كاركنان كشتارگاه با محل 
ذبح دام، غير استاندارد بودن خودروهاي حمل دام و بدتر از همه عدم استفاده 
از سيستم فاضلاب، روزانه چندين تن گوشت آلوده وارد بازار مصرف مي شود! 
ضمن اينكه پساب حاصل از فعاليت هر كشتارگاه سنتي مي تواند ميليون ها 

متر مكعب آب سفره هاي زيرزميني را هم آلوده كند!
  بهانه هايي براي بازي با سلامت 

اگرچه طي س��ال هاي اخير در بس��ياري از استان هاي كش��ور از جمله 
مازندران، آذربايجان غربي، لرس��تان و هم��دان و. . . بهانه هاي نخ نمايي 
چون گراني زمي��ن، نبود صرفه اقتصادي براي دول��ت و عدم همكاري و 
هماهنگي سازمان هاي مربوطه و همچنين ضوابط سخت و دست و پاگير 
برخي از ادارات مانند حفاظت محيط زيست و منابع طبيعي و آبخيزداري 
براي موافقت با ساخت كشتارگاه به عنوان علل اصلي محقق نشدن طرح 
ساماندهي كشتارگاه هاي سنتي و تبديل آنها به واحدهاي صنعتي عنوان 
شده است اما به خوبي واضح است رفع اين عوامل در مقابل شرايط فعلي 
كه به طور جدي س��لامت جامعه را مورد تهديد قرار داده ضرورت يافته 
و مس��ئولان دولت بايد اين مهم را در اولويت برنامه هاي خود قرار دهند.  
اگرچه به نظر مي رس��د اين روزها شيوع بيماري تب كريمه كنگو سبب 
شده باري ديگر مسئولان از خواب غفلت بيدار شوند و براي ارتقاي سلامت 
كشتارگاه ها گامي بردارند اما تجارب گذشته نشان داده با خوابيدن غائله 
بيماري دوباره اين مهم به دست فراموشي سپرده مي شود. چندي پيش 
رئيس سازمان دامپزشكي كشور از اس��تانداران و فرمانداران خواست به 
منظور ارتقاي سلامت كشتارگاه ها و جلوگيري از شيوع بيماري وارد عمل 
شوند.  مهدي خلج با اشاره به فعال شدن شوراي ساماندهي كشتارگاه ها 
در سراسر كش��ور گفت: جلوگيري از فعاليت كشتارگاه هاي غيرمجاز و 
جلوگيري از كشتار غيرمجاز در بيرون فضاي كشتارگاهي و بازسازي و 
احداث كشتارگاه هاي صنعتي، از مهم ترين اهداف تشكيل اين شوراست! 
حالا بايد منتظر ماند و ديد تب ساماندهي كشتارگاه ها همچون سال هاي 
قبل با پايين آمدن تب بيماري فروكش مي كند يا اين بار قرار است مسئولان 

مربوطه به طور جدي و مستمر وارد عمل شوند. 

 ب�ا توج�ه ب�ه اهميت موض�وع آتش س�وزي 
مرات�ع و عرصه ه�اي طبيع�ي و خس�ارتي 
که اين گون�ه ح�وادث در ب�ر دارد، تخصيص 
اعتبارات اين بخش در اولويت قرار دارد و اين 
موضوع در اس�تان مرکزي پيگيري مي شود. 
عزيز فيلي معاون هماهنگي امور عمراني استانداري 
مركزي با عن��وان كردن مطلب ف��وق گفت: براي 
كاهش مي��زان آتش س��وزي بايد تمام��ي ابعاد از 

جمله تجهيزات مورد نياز، نقش��ه راه مش��خص، 
فرهنگ سازي و. . . مورد توجه قرار بگيرد.  وي بيان 
ك��رد: در فرمانداري ها بايد اكيپ ه��اي اضطراري 
تشكيل ش��ود و به ازاي هر شهرس��تان يك اكيپ 
تشكيل ش��ود و هر اكيپ بر اس��اس بررسي نقاط 
حادثه خيز كه بيش از س��اير نق��اط احتمال بروز 
آتش س��وزي در مراتع و عرصه ه��اي طبيعي آنها 
وجود دارد، در مكان مناس��ب مستقر شوند.  فيلي 

ادامه داد: از اعتباراتي كه تخصيص داده مي شود بايد 
تجهيزاتي كه نياز است تهيه و در اختيار اكيپ ها قرار 
داده شود.  معاون هماهنگي امور عمراني استانداري 
مركزي اف��زود: در صورت بروز آتش س��وزي تيم 
اضطرار به محل حادثه اعزام مي شود و در صورت نياز 
از شهرستان هاي معين نيز كمك گرفته مي شود و به 
اين ترتيب تيم هاي اضطرار در مدت زمان كوتاه تري 
در محل حادثه حضور پيدا مي كنند.  وي در رابطه 

با موضوع واگذاري چراگاه ها به اش��خاص، عنوان 
كرد: اين اقدام بايد با مديريت بسيار دقيقي انجام 
و اولويت بندي متقاضيان بومي در اين رابطه مورد 
توجه واقع ش��ود.  فيلي بيان كرد: براي پيشگيري 
از بروز آتش س��وزي همچنين بايد كميته ارزيابي 
و تحقيق و براي بررس��ي نحوه واگ��ذاري مراتع و 
عرصه هاي طبيعي نيز بايد كميته تشويق و اصلاح 

واگذاري تشكيل شود. 
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